
آیا سردار سلیمانی  مخالف »گاندو«، 
ساخت سریال جدید را تایید می کرد؟

گاندو، ترور شد!
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »گاندو« تبدیل به 
»ترور« شد.  دیروز  تهیه کننده ای که به سازنده کارهای 
امنیتی مانند »گاندو« شناخته می شود و این روزها در 
حال ساخت سریال »ترور« ـ مجموعه ای با موضوع ترور 
نافرجام سردار سلیمانی است می گوید که مردم به خنده 
و شادی نیاز دارند و درصدد ساخت یک کار جدید در 
ژانر طنز است. اما ادامه ساخت گاندو را تکذیب نمی کند، 
مجتبی امینی، درباره  وضعیت ساخت سریال »ترور« با 
بیان اینکه قرار است ادامه کار در کرمان و دو کشور دیگر 
ضبط شود، توضیح داد: در حال حاضر نیمی از سریال 
»ترور« در تهران ضبط شده و بعد از آن مهمان مردم 
مهمان نواز کرمان خواهیم بود؛ در پایتخت مقاومت و 
خود شهر حاج قاسم کار را فیلمبرداری خواهیم کرد. 
همچنین در دو کشور دیگر هم کار ادامه پیدا خواهد 
کرد. تهیه کننده »گاندو« با بیان اینکه ساختن کار برای 
اسطوره ها و قهرمانان ملی به شدت سخت و نفس گیر 
است، بیان کرد: این نوع کارها بسیار نفس گیر و حساس 
است. شاید عنوان شود که »ترور« صرفا یک سریال 
هشت قسمتی است اما به اندازه یک مجموعه ۵۰ الی ۶۰ 

قسمتی از گروه انرژی می گیرد.

    نزدیکان سردار سلیمانی راضی هستند؟
امینی درباره فیلمنامه سریال »ترور« درباره اینکه 
آیا خانواده حاج قاسم سلیمانی نسبت به آن رضایت 
داشتند؟ توضیح داد: خود مدیریت سیمافیلم و مکتب 
حاج قاسم با پروژه در ارتباط بودند و ما بحث پیگیری 
متن و شرایط را به تلویزیون واگذار کردیم. ما بیشتر  
روی فضای هنری متمرکز شدیم. قطعا بعد از خواندن 
متن نظرات اعمال شد و ما بیشتر سعی کردیم درباره 
حاج قاسم، ایدئولوژی و تفکر جهانی صحبت کنیم. 
ما درباره حاج قاسم کار می سازیم درباره ایدئولوژی 
جهانی و داخلی نسبت به حاج قاسم حرف می زنیم و 
سعی کردیم از حاشیه فاصله بگیریم. امینی با اشاره به 
موضوع قصه »ترور« که درباره ترور نافرجام حاج قاسم 
سلیمانی است، یادآور شد: »در قصه »ترور« ما در یک 
ماموریتی هستیم و به شخصیت حاج قاسم نمی رسیم. 
به گفته او بازیگری نقش سردار سلیمانی را بازی 
نخواهد کرد.« در حالی امینی از رضایت مکتب حاج 
قاسم با ساخت ترور می گوید که 11 خرداد 98 محمد 
مهاجری فعال رسانه ای اصولگرا در توئیتی نوشت: 
»حالا که نهادهایی، از ظریف حمایت کرده اند، این خبر 
ناگفته را بگویم که 2-3 هفته پیش سرلشکر سلیمانی 
دلگیری اش را از سریال گاندو بیان کرده بود. باید منتظر 
واکنش گاندوسازان ماند. منظورم از گاندوساز، سرباز 
صفرهایی مثل تهیه کننده و کارگردان و حتی رئیس 
لبته!« با توجه به ادعای مهاجری  شبکه 3 نیست، ا
رضایت نزدیکان سردار سلیمانی به از ساخت سریال 

ترور  جای سوال دارد.

   سردار سلیمانی مخالف گاندو بود
سازندگان ترور چه پیشینه ای دارند؟ امینی با بیان 
اینکه همیشه در کارهای خود تلاش کرده بازیگران 
جدیدی معرفی کند، از حضور بازیگران جدید در 
سریال »ترور« هم خبر داد و در عین حال با تاکید بر 
این رویه، گفت: »بسیاری از بازیگرانی که در سریال های 
قبل دیده شدند و بستری برای حضورشان در شبکه 
رسانه ملی فراهم شد، الان جزو بازیگران اصلی سینما 
و شبکه نمایش خانگی محسوب می شوند« »مجتبي 
امیني ارمکي«، تهیه کننده این سریال بود. امیني از 
سال هاي دور در کارهاي سینمایي حضور داشته است. 
ایفاي نقشي گذرا در فیلم سینمایي »دلشکسته« که با 
بازي »شهاب حسیني« و مرحوم »خسرو شکیبایي« 
یکي از کارهاي ابتدایي او به شمار مي رود. امیني در این 
فیلم، نقش یک فرد تندرو را بازي کرده است؛ نقشي که 
با آنچه سال هاي بعد از او دیده شد، قرابت چشمگیري 
داشت. او بعدتر در پروژه فیلم سینمایي »رسوایي«  به 
کارگرداني »مسعود ده نمکي« در جایگاه مدیر تولید 
حاضر شد. ده نمکي یکي از چهره هاي سرشناس طیف 
تندرو است که بعدها به سینما و کارگرداني روي آورد. 

   ما را با »گاندو« می شناسند
البته امینی سعی می کند سبقه خود را پنهان کند و 
می  گوید:  همیشه کارهای امنیتی نساختم و کارهای 
نرها بوده است.  دیگری هم ساختم که در همه ژا
سریال »گاندو« را هم چون مخاطب دوست داشته و 
کشش زیادی داشته، دیده شد. کشورهای خارجی هم 
می رویم، ما را با »گاندو« می شناسند؛ در صورتی که 
من کار اجتماعی بسیار ویژه ای ساختم مثل »آفریقا« 
ساخته هومن سیدی، کار اجتماعی عجیب غریب »به 
تهران خوش آمدید« را ساختم.  کار استراتژیک مثل 
»شکارچی شنبه« و کارهای متعددی را ساخته ام. کار 
»بدون مرز« ما جایزه جهانی داشته اما »گاندو« بیشتر 

به چشم آمده است.

   بر روی متن طنز کار می کنم
وی در عین حال بیان کرد که حالا تمام ذهنیت او این 
است که کار طنز انجام دهد و در این زمینه توضیح داد: 
ما سازنده ایم و سازنده یک ژانر نیستیم و در حال حاضر 
هم چندین ماه است روی متن یک کار طنز کار می کنم. 
به دنبال این هستم حال مردم خوب شود و برای امید و 
نشاط مردم یک ژانر طنز سالم، خوب و خانواده پسند را 
تجربه کنم. او که قرار است فصل سوم »گاندو« را بسازد، 
درباره اینکه کدام کار اولویت خواهد داشت؟ توضیح داد: 

توانایی مان همزمان  روی چند کار خواهد بود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: حسن روحانی 
دیروز به مجلس خبرگان نامه نوشت. او خودش 
عضوی از این مجلس است و بیش از آن به عنوان 
سیاستمداری شناخته می شود که می داند کدام 
زمان درباره چه موضوعی واکنش نشان دهد به 
همین دلیل او را در برخی موضوعات اشبه یه 
آیت ا... هاشمی می دانند. مرحوم هاشمی هم هرگاه 
احساس می کرد سکوتش سبب خدشه دارشدن 
اصول جمهوریت و آرمان های انقلاب می شود، 

نامه می نوشت. 

    دلیل نامه روحانی چه بود؟
دلیل نگارش نامه به مجلس خبرگان در انتفاد به 
اظهارات حجت الاسلام توکل، عضو دیگر مجلس 
خبرگان است. روحانی به خوبی می داند سکوت در 
این مقطع جایز نیست چرا که می تواند بر بررسی 
صلاحیت او و ارزیابی جامعه تاثیر بگذارد. در اذهان 
هست که سال ها اتهامات زیادی به روحانی وارد شد 
اما او واکنشی نشان نداد چرا که نیازی به اعلام برائت 
کتبی نبود.  آنچه روحانی را مجاب به نگارش نامه 
خطاب به مجلس خبرگان کرد،  گفته های توکل 
بود که می توانست به عنوان دلیلی برای ردصلاحیت 
روحانی مطرح شود. در آخرین اجلاس مجلس 
خبرگان رهبری، نماینده مازندران در نطق خود 
اتهاماتی را علیه حجت الاسلام والمسلمین دکتر 
حسن روحانی درباره اجرای سند 2۰3۰ و آتش زدن 
برجام مطرح کرد. در نطق حجت الاسلام سیدرحیم 
توکل - چنانکه در مصاحبه با سایت جماران هم 
اشاره کرده - دو اتهام مطرح شده است: »یکی در 
مورد برنامه برجام مال آقای روحانی ]بود و[ یکی 
هم در مورد عفت و حجاب که رهبری فرمودند، این 
کار دشمن تهاجم فرهنگی نیست، ]بلکه[ شبیخون 
فرهنگی است؛ اما ایشان )روحانی( در زمانی که 
ریاست داشتند گفتند حتی اکثر مواد 2۰3۰ را 
اجرایی می کنم. دوم اینکه رهبری فرمودند اگر 
خارجی ها آن برگه برجام را پاره کنند، ما خود برجام 
را آتش می زنیم. اما بعد از آن سخنان آقای روحانی 
گفتند، انگار یک منقلی اینجا هست که آدم بخواهد 
داخل آن کاغذی را آتش بزند!« در نامه ای که دکتر 
روحانی، نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان 
رهبری برای دیگر اعضای این مجلس ارسال کرده، 

درباره این دو اتهام این پاسخ ها مطرح شده است.

   پاسخ به شبهه مربوط به اجرای سند ۲۰۳۰
»چارچوب اقدام آموزش 2۰3۰« در امتداد 
برنامه »آموزش برای همه« قرار دارد که سابقه آن 
به سال 199۰ باز می گردد. برنامه »آموزش برای 
همه« طی سال های 2۰۰۰ الی 2۰1۵ در جمهوری 
اسلامی ایران اجرا شد و به دلیل دستاوردهای 

موفق در برخی از شاخص ها، مورد تقدیر جهانیان 
قرار گرفت. »چارچوب اقدام آموزش 2۰3۰« در 
اجلاس مقامات عالی رتبه آموزش جهان در حاشیه 
سی وهشتمین اجلاس کنفرانس عمومی یونسکو 
)آبان 139۴( ارائه و به تصویب رسید. در اجلاس 
مزبور وزیر وقت آموزش و پرورش طی سخنانی 
بر ملاحظات جمهوری اسلامی ایران در این سند 
تاکید و بار دیگر متن تحفظ رسمی کشورمان 
در اجلاس اینچئون را به شرح زیر قرائت کرد و 
درخواست  کرد این تحفظ در اسناد مربوطه اجلاس 
درج گردد: »جمهوری اسلامی ایران خود را متعهد 
به بخش هایی از »چارچوب اقدام آموزش 2۰3۰« 
که به هر شکلی در تعارض با مقررات و اولویت های 
ملی، باورهای دینی و ارزش های فرهنگی جامعه 
ایرانی تفسیر و تعبیر شوند، نمی داند.« هیات 
وزیران در تاریخ 139۵/۶/2۵ مصوبه ۷۶۴۰3 
برای تشکیل کارگروه ملی آموزش 2۰3۰ با هدف 
تهیه »برنامه اجرایی و نظارتی« در سطوح ملی و 
استانی را تصویب  کرد و این پیش نویس در تاریخ 
2۰ آذر 139۵ رونمایی شد. اجرایی شدن برنامه 
مزبور در دستگاه های دولتی، یک هفته قبل از 
فرمایشات مورخ 139۶/2/1۷ مقام معظم رهبری، 
بر اساس بخشنامه معاون اول رئیس جمهور در 
تاریخ 139۶/2/1۰ متوقف و بر اساس مصوبه هیات 
وزیران در تاریخ 139۶/۴/18 تصویب نامه ۷۶۴۰3 

از زمان تصویب لغو شد.

   رد یک ادعای ۲۰۳۰
اما تهمت مربوط به اینکه بنده گفته باشم: »تا من 
هستم سند 2۰3۰ را اجرا می کنم« یک دروغ آشکار 
و حاصل تقطیع ناجوانمردانه بخشی از سخنرانی 
مورخ 139۶/3/۴ است. متن کامل عرایض بنده 

به شرح زیر است: »چقدر رفتند سم پاشی کردند؛ 
گفتند اسلام از دست رفت و در تمام مدارس ما 
اخلاق زیر پا گذاشته می شود. هر کسی تهمت 
زد، توهین کرد و غیبت کرد از همه گذشتم ولی 
از این توطئه 2۰3۰ نمی گذرم. یک وقتی شما 
امام زمان)عج( را ابزار سیاست قرار می دهید که 
مردم جواب دادند. یک وقت امام رضا)ع( را ابزار قرار 
می دهید و مردم جواب می دهند. تو را به خدا دین 
را ابزار سیاست نکنید. چرا به معلمان و دانش آموزان 
ما توهین کردید؟ من از 2۰3۰ نمی گذرم و تا آخر 
دولت دوازدهم آن را دنبال می کنم. باید به آدم هایی 
که با دین مردم بازی کردند بگوییم. البته آگاهی 
مردم ما بالاتر از این حرف هاست که افرادی را 
از تهران و قم به روستا بفرستیم و سر مردم کلاه 
بگذاریم«. هر ذهن غیرمریضی که حتی ادبیات و 
قرینه متصل در اصول را هم نخوانده باشد در نگاه 
اول می فهمد که این سخن ناظر به دنبال  کردن 
توطئه گران است نه اجرای سند 2۰3۰. )چه 
اینکه در تاریخ 139۶/۴/18 در دولت یازدهم و 
2۴ روز قبل از شروع دولت دوازدهم، خود دولت 

آن را لغو کرد.(

 پاسخ به شبهه مربوط به آتش زدن 
قطعنامه ها

حضرت آیت ا... خامنه ای مدظله العالی در تاریخ 
139۵/3/2۵ در دیدار با مسئولان و کارگزاران نظام 
فرمودند: »جمهوری اسلامی ابتدائاً برجام را نقض 
نخواهد کرد، زیرا وفای به عهد، دستور قرآنی است 
اما اگر تهدید نامزدهای ریاست جمهوری آمریکا 
مبنی بر پاره کردن برجام عملی شود، جمهوری 
اسلامی برجام را آتش خواهد زد که این کار هم 
دستوری قرآنی درباره نقض عهد متقابل است.« 

رئیس جمهور وقت 9 ماه بعد در تاریخ 139۵/12/۷ 
گفت: »اگر برجام هیچ کاری نکرده باشد، فقط 
قطعنامه های الزامی فصل ۷ شورای امنیت سازمان 
ملل را بدون اینکه حتی یک ساعت آن را اجرا 
کنیم، برای اولین بار در تاریخ سیاسی جهان لغو 
کردیم، برای موفقیت آمیز خواندن آن کافی است . 
البته برخی ها هم بودند که تصور می کردند منقلی 
وجود دارد و می توانند این قطعنامه ها را روی آن 
انداخته و آتش بزنند. برخی سایت ها و روزنامه ها 
فکر می کنند که اگر از برجام تعریف کنند این 
موضوع تعریف از دولت محسوب می شود در 
حالی که دولت آن را متعلق به مردم و رهبری 
عزیز می داند و برجام افتخاری برای همه ایران 
است.« همان گونه که ملاحظه می فرمایید مخاطب 
رئیس جمهور مخالفان داخلی برجام و ساده انگارانی 
هستند که قطعنامه های فصل هفتی شورای امنیت 
را کاغذ پاره می انگاشتند. او تصریح می کند که 
برای لغو قطعنامه های شورای امنیت چاره ای جز 
مذاکرات سخت و دقیق وجود ندارد و نپذیرفتن 
آن قطعنامه ها توسط ایران یا به منقل انداختن آن 
قطعنامه های کاغذی مانعی برای اجرایی شدن آن 
در سطح جهان ایجاد نمی کرده  است. اما مخاطب 
فرمایشات رهبری، مخالفان خارجی برجام و یکی 
از کاندیداهای ریاست جمهوری آمریکا هستند 
که گفته بودند پس از کسب پیروزی، برجام را 
پاره خواهند کرد. این فرمایشات مربوط به پس 
از مذاکرات و حصول توافق است و تکلیف اقدام 
متقابل جمهوری اسلامی را در صورت نقض عهد 
از طرف مقابل روشن می کند. متأسفانه در این 
مغالطه آشکار تعدد ظرف زمانی و تفرق مخاطب و 
تنوع شیوه خطاب نادیده گرفته شده است و سخنی 
با مخاطب داخلی در موضوع قطعنامه های شورای 
امنیت و سخنی با مخاطب خارجی در مورد نقض 
عهد احتمالی مقایسه شده است و تفاوت قطعنامه ها 
با برجام نادیده گرفته شده است. خبرگان محترم 
مستحضرید که مقام معظم رهبری در مورخ 
 139۷/۶/۷در دیدار رئیس جمهور و اعضای دولت 
فرمودند: »گاهی از من سؤال می شود شما گفتید 
برجام را آتش می زنیم چرا نزدید؟ علت اینکه آتش 
نزدیم همین بود، گفتیم شاید بشود منافع ملی را 
با آن تأمین کرد.« این بیانات گویای تدبیر نظام 
جمهوری اسلامی از ناکام کردن دولت آمریکاست 
که فکر می کرد با خروج ترامپ از برجام، ایران هم از 
برجام خارج خواهد شد و جای متهم عوض خواهد 
شد؛ اما تا امروز که دولت های جدیدی از آمریکا و 
ایران بر سر کار آمده اند، هنوز دولتی که از سوی 
جهان به نقض عهد در برجام متهم است آمریکاست 
و نه ایران! و این نشان دهنده حقانیت راهبرد نظام 

در حفظ منافع ملی کشور است.
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ذره بین

درباره آتش زدن قطعنامه ها یک مغالطه آشکار انجام شده

اجرای سند ۲۰۳۰ یک دروغ آشکار است
    نامه روحانی به مجلس خبرگان اشبه به تصمیمات آیت ا... هاشمی!

آرمان ملی- حمید شجاعی: جریان های سیاسی مختلف 
به فراخور کارکرد و جایگاه خود در جامعه و فضای سیاسی کشور 
همواره از برخی افراد بهره مند هستند که تاثیرگذاری خاصی در آن 
جریان و حتی جامعه دارند و وجه تمایزشان نیز با سایر افراد در نوع 
نگاهشان به تحولات و اتفاقات جامعه است. هر چند که در شرایط 
حاضر کمتر شاهد فعالیت های اجرایی یا سیاسی این افراد  هستیم؛ 
اما به جهت ترسیم شرایط و اینکه در آینده روند امور جامعه به ویژه 
در حوزه سیاسی به کدام سمت سو خواهد رفت آنها را همواره مرکز 
توجه نگاه می دارد. علی لاریجانی مرد کهنه کار سیاسی در ایران 
که اغلب مناصب کلیدی را تجربه کرده از این دست افراد است 
که با وجود عدم کنش عملی در فضای سیاسی اما تاثیر خود را 
به وضوح بر فضای سیاسی می گذارد. به همین جهت اگر نگاهی 
به صحبت های رئیس سابق مجلس در ماه های ابتدایی سالجاری 
در خصوص احتمال ثبت نام در انتخابات بیندازیم می بینیم که 
لاریجانی با درک آنچه در فضای سیاسی کشور می گذرد و تجربه 
روند ردصلاحیت خود در انتخابات ریاست جمهور 1۴۰۰ به 
ترسیم آنچه در ماه های پیش رو در راستای ثبت نام های انتخاباتی 
رخ خواهد داد می  پردازد و 2 واژه کلیدی خالص سازی و انقلابیون 
کاسب کار را به ادبیات سیاسی ایران می افزاید. چنانکه منظور 
از خالص ساز جریان حداقلی تندرویی است که به جز خود هیچ 
حریان دیگر را به رسمیت نمی شناسد و در راستای حذف آنها تلاش 
می کند. لاریجانی از همان زمان هشدار داده بود که خالص سازان 
حد یقفی ندارند  و سعی می کنند در همه حوزه ها رویکرد و منویات 
خود را پیاده کنند. روند هم بر این مبنا استوار بوده که هرکه با 
ما نیست بر ماست. چه اینکه اینها در دولت نیز نفوذ کرده اند و 
در بسیاری از تصمیمات نیز نظر می دهند. اوج این اتفاق را نیز 
می توان در ماجرای عملکرد هیأت های اجرایی و ردصلاحیت ها 

دید. جایی که جدای از اصلاح طلبان و اعتدالیون، صدای برخی 
اصولگرایان نیز از این روند عملکردی هیأت های اجرایی در 
جهت خالص سازی بلند شد. جالب اینکه نه تنها هیچ انتقادی را 
برنمی تابند بلکه منتقدان را هم منکوب می کنند. چه اینکه تمام 
تلاش هایشان نیز در جهت تصرف کرسی های مجلس آینده برای 

پیش بردن رویکردهای حداقلی خودشان است. 

     خالص سازی به نام انتخاب اصلح 
گرچه اصولگرایان به هر دری می زنند که در آستانه چند ماه 
مانده به انتخابات وحدت حاصل کنند؛ اما مشخصا جبهه پایداری 
و جریان همراهشان شریان ابایی از این ندارند که صحبت از حضور 
مستقل در انتخابات کنند. اگر هم تن به ائتلاف دهند حتما سهم 
خود را مطالبه کنند. این موضوع را می توان در نشست اخیر مجمع 
عمومی جبهه پایداری دید که در آن مواضع این جبهه به وضوح 
روشن شد. همایش های انتخاباتی اخیر اصولگرایان که در یک سو 
حدادعادل یاران خود از جمله قالیباف و زاکانی را در کنار خود 
داشت در سوی دیگر نیز محصولی یارانش را گردهم آورد تا هم به 
بهانه حمایت از  دولت برای دیگر اصولگرایان خط و نشان بکشد. 
اما نکته مهم جایی بود که صادق محصولی در مقام دبیر کل جبهه 
پایداری سخنانی مطرح کرد تا رسما مهر تاییدی بر خالص سازی 
جبهه پایداری بزند. جایی که به انتقادات از ردصلاحیت ها واکنش 
نشان داد و گفت: » از دولت انتظار داریم و مطالبه می کنیم هرچه 
سریع تر نیروهای کارآمد انقلابی را جایگزین چنین افرادی کند 
و اسیر شانتاژهایی چون اتهام خالص سازی نشود. متاسفانه امروز 
تکرار واژه خالص سازی اسم رمز حمله به شایسته سالاری شده است.  
نباید از برچسب هایی مثل خالص سازی و امثال آن بترسیم. افرادی 
که این حرف ها را می زنند، دچار تناقض هستند. گاهی می گویند 

پایداری یک اتوبوس بیشتر نیست، گاهی می گویند آنان تمام کشور 
را گرفته اند.« این فعال سیاسی اصولگرا افزود: شاید این سوال مطرح 
شود چرا برخی از شایسته سالاری و انتخاب فرد اصلح و شایسته تر 
می ترسند؟ جالب اینکه پایداریون خود به خالص سازیشان آگاهند، 
اما با وارونه جلوه دادن حقیقت امر سر و شکل دیگر به آن می دهند 
و نامش را شایسته سالاری می گذارند. اما به واقع خالص سازان نه در 
پی شایسته سالاری که بیشتر به دنبال شایسته سازی هستند. نام 
دیگر » انتخاب اصلح« که شاگردان مصباح طی سال های گذشته 
آن را  مطرح می کردند. چنانکه امروز در کنار خالص سازی یا همان 
شایسته سالاری محصولی که از عملکرد دولت دفاع می کند مرتضی 
آقاتهرانی هم در پی انتخاب اصلح در انتخابات مجلس است و 
می گوید: »افراد صالح را انتخاب کنید؛ ممکن است این افراد جزو 
پایداری هم نباشند، اشکالی ندارد. همین که صالح باشند، کافی 

است. «

    واکنش ها به نشست انتخاباتی پایداری
مشاور حسن روحانی در دوران ریاست جمهوری در توئیتی به 
اظهارات محصولی، دبیرکل جبهه پایداری درباره خالص سازی 
واکنش نشان داد. حسام الدین آشنا در توئیتی در واکنش به اظهارات 
محصولی، دبیرکل جبهه پایداری مبنی بر اینکه »خالص سازی اسم 
رمز حمله به شایسته سالاری شده« واکنش نشان داد. وی در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: »خالص سازی یا شایسته سالاری؟ هیچکدام 
صادق محصولی  سالاری!« همچنین محمد مهاجری فعال سیاسی 
اصولگرا در واکنش به صحبت های محصولی در ایکس نوشت: » اگر 
نظام جمهوری اسلامی از  صادق محصولی حساب کشی می کرد که 
این همه  ثروت را از کجا آورده و چگونه به ابرسرمایه دار تبدیل شده، 

الان، از مملکت طلبکار نمی شد.«

»آرمان ملی« اظهارات صادق محصولی در مورد انتخابات را بررسی می کند؛

خالص سازی به سبک پایداری
      حسام الدین آشنا:  نه خالص سازی؛ نه شایسته سالاری؛ محصولی  سالاری

سعید معیدفر :

خطر گسست اجتماعی از 
مشکلات اقتصادی بیشتر است

یک جامعه شناس اظهار داشت: معتقدم 
شرایط فعلی می توانست به مراتب بدتر 
از چیزی باشد که اکنون است. جامعه 
ما تا حدی »خود کنترلی« دارد. جامعه 
ما تحمل و صبر بالایی دارد و به برخی 
بنیان ها، ارزش ها و هنجار های دیرینه، 
اعتقاد دارد. افرادی در جامعه ما حضور 
دارند که با چنگ و دندان تلاش دارند 
از وخامت اوضاع بکاهند. اگر اینطور 
نبود، وضعیت باید بسیار بدتر از چیزی 
بود که اکنون شاهدیم. مردم ما نجابت 
بسیار بالایی دارند، اما  برخی مسئولان 
در اموری اجتماعی ورود می کنند که 
نتایجی مخرب به بار می آورد. بسیاری 
از سیاست گذاری های حوزه اجتماعی 
و تصمیم گیری ها، عملا هیچ تناسبی 
با واقعیت های جامعه ما ندارد. سعید 
معیدفر گفت: درست است که تاکید 
دارم جامعه ما همچنان جامعه با نجابتی 
است، اما در شرایط فعلی نمی توانم برای 
آینده جامعه مسیری مشخص کنم و 
بگویم باید این اتفاقات در جامعه رخ دهد 
تا شاهد تغییراتی گسترده در کنترل 
خشم اجتماعی باشیم. معتقدم که باید 
اجازه داده شود جامعه روی پای خود 
ایستاده و »خودگردانی« انجام دهد. 
مداخله های بیش از حد اجتماعی از 
سوی نهاد های قدرت، نتیجه ای منفی 
بر ساز و کار اجتماع خواهد داشت. وی 
افزود: حاکمیت باید فضایی ایجاد کند که 
مردم و رسانه ها بتوانند به راحتی درباره 
مشکلات و معضلات اجتماعی صحبت 
کنند و راهکاری برای شرایط اندیشیده 
شود. تاکید دارم که مهم ترین مشکل 
جامعه امروز ما، مشکل اقتصادی نیست 
و اینکه تمامی علت  مشکلات جامعه را، 
مسائل اقتصادی در نظر بگیریم نیز اشتباه 
است. مهمترین مشکل ما که اتفاقا مشکل 
اقتصادی نیز به آن ضمیمه شده، از »حیز 
انتفاع« ساقط شدن جامعه است. معیدفر 
بیان کرد:  ما نهاد هایی را که می توانند 
زمینه ساز حیات یک جامعه باشند از اعتبار 
خارج کرده ایم. ما امکان کنشگری فعال 
جامعه را از آن گرفته ایم . ما نخواستیم 
جامعه همان شکلی که می خواهد باشد. 
بلکه سعی کردیم جامعه را به شکل دلخواه 
خودمان تبدیل کنیم. وی افزود: جامعه ای 
که از ماهیت خود خارج شود، نمی تواند 
پیشرفت کند یا مشکلات اقتصادی و 
اجتماعی خود را حل کند. مردم ما طی 
قرن ها در سخت ترین و طاقت فرساترین 
شرایط زندگی کرده اند. در واقع مردم ما 
آموخته اند زیر بار مشکلات کمر راست 
کرده و دوباره به حیات خود ادامه دهند. اما 
وقتی اجازه ندهیم این جامعه به روش خود 
رشد کند، افراد جامعه را به یک »فردگرایی 
مطلق«  سوق می دهیم و آنان را درگیر 
»جنگ همه علیه هم« می کنیم. در چنین 
فضایی نه تنها خشونت رواج پیدا می کند، 
بلکه اقتصاد رشد نمی کند و فرهنگ و 
ارزش های اجتماعی منهدم می شود. 
مناقشات و تضاد های بین فردی نیز در 
همین فضا روند صعودی پیدا خواهد کرد. 

    ناامیدی بخشی از شرایط جامعه 
است

وی اذعان کرد: بر این اساس، ریشه همه 
مشکلات »فقر اجتماعی« است. ریشه 
همه مشکلات این است که نگذاشتیم 
جامعه روی پای خود بایستد و قدرتمند 
شود. معیدفر تاکید کرد: متاسفانه نخبگان 
و افرادی را هم که می توانند در جامعه ما 
اثربخشی مثبت داشته باشند،  حاشیه 
نشین کرده ایم. این جامعه شناس عنوان 
کرد: اساسا ناامیدی بخشی از شرایط 
جامعه است. وقتی شما احساس پیوند 
خود را با دیگران از دست می دهید، در 
نتیجه امیدی نخواهید داشت. اما ناامیدی 
را نمی توان ریشه اصلی مشکلات فعلی 
دانست. باز هم به اصول درست زندگی 
اجتماعی بر می گردم. بسیاری از افراد 
با وجود اینکه وضع مالی خوبی ندارند 
و حتی در یک روستا زندگی می کنند، 
حس همکاری دارند. این افراد در شرایط 
سخت حاضرند همه نوع ایثارگری و کمک 
به همنوع داشته باشند، حتی در بدترین 
شرایط و با حداقل امکانات. علت مشخص 
است. چون جامعه شکل سالم خود را 
حفظ کرده و اتحاد اجتماعی وجود دارد. 
معیدفر تاکید کرد: »متاسفانه بسیاری 
از سخنانی که جامعه شناسان مطرح 
می کنند، اساسا مورد توجه مسئولان قرار 
نمی گیرد و هشدار های ما عملا بی فایده 
است. مشکل این است که  بستر برای 
مداخله کنشگران دانشگاهی و صاحب علم 
را در امور اجتماعی  فراهم نیست. بخشی 
از علت اینکه آمار های ما حاد تر شده نیز به 
همین بی توجهی به بحران های موجود و 
تشدید بحران های پیشیین در سایه این 

بی توجهی ها مرتبط است.«
مخالفت با ورود 

ایران به جنگ

مسئولان بارها درباره ورود ایران به جنگ غزه صحبت کرده اند. 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: رژیم صهیونیستی 
سال هاست که آمریکایی ها را به جنگ با ایران تحریک می  کند. 
غلامعلی حدادعادل در صحبت های خود در برنامه به افق فلسطین 
صداوسیما بیان داشت: به اشخاصی که خواهان ورود ایران به 
جنگ غزه هستند باید گفت شاید این، همان چیزی باشد که رژیم 
صهیونیستی می خواهد، یعنی تبدیل نبرد غزه به جنگ ایران و 
آمریکا. وی افزود: اگر این اتفاق بیفتد، آنکه جان سالم به در می برد، 
رژیم صهیونیستی خواهد بود. او ادامه داد: رژیم صهیونیستی 
سال هاست که آمریکایی  ها را به جنگ با ایران تحریک می  کند. حداد 
عادل تأکید کرد: ورود ایران به جنگ، به نفع آرمان فلسطین نیست.

مشکل اصلی 
فیلترینگ است

اختلال در اینترنت در دو سال گذشته به کرات رخ 
داده است، دیروز هم نزدیک به ۴۰ دقیقه اینترنت با 
قطعی و کندی شدید مواجه بود. معین الدین سعیدی، 
نماینده مجلس  درباره اختلال در اینترنت و گسترش 
فیلترینگ اشاره کرد: مشکل اصلی فیلترینگ است 
که با این روش  قانونی نیست. من و شما همواره آماری 
در خصوص گردش مالی فیلترشکن ها می بینیم و حتی 
برخی نمایندگان عنوان کردند که کاسبان فیلترینگ 
خودشان باعث ایجاد فیلتر شدند؛ من فکر می کنم در 
این خصوص متاسفانه اجباری وجود ندارد و دوگانگی 

که در دسترسی ها وجود دارد نیز مساله است. 


